
 
 

 

 

 

AKADEMIE MÚZICKÝCH UMĚNÍ V PRAZE 

 

DIVADELNÍ FAKULTA 

 

 

Dramatická umění  

 

Herectví se zaměřením na autorskou tvorbu a pedagogiku  

 

 

 

 

BAKALÁŘSKÁ PRÁCE 

 

Cesta k trpělivosti 

aneb  

Už na sebe tolik nespěchám 

 

 

Lucie Vacovská 

 

 

 

  

 

 

 

 Vedoucí práce: MgA. Hana Malaníková, Ph.D. 

  

 Oponent práce: MUDr. Eva Slavíková 

  

 Datum obhajoby: 19. 9. 2022 

 

 Přidělovaný akademický titul: BcA.  

   

 

 

 

 

 

Praha, 2022 

 

  



 

ACADEMY OF PERFORMING ARTS 

THEATRE FACULTY 

 

Dramatic arts 

Performing focused on authorial creativity and pedagogy 

 
 

BACHEROL THESIS 

Path to patience 

or 

I am not rush on myself anymore 

Lucie Vacovská 
 

 

 
 

 
Supervisor: MgA. Hana Malaníková, Ph.D. 

Opponent: MUDr. Eva Slavíková 

Date of defense: 19. 9. 2022 

Assigned academic title: BcA. 

 

 

 
 

Prague, 2022 

 



Prohlášení 

 

Prohlašuji, že jsem bakalářskou práci na téma 

 

Cesta k trpělivosti 

aneb  

Už na sebe tolik nespěchám 

 

vypracovala samostatně pod odborným vedením vedoucího práce a s použitím 

uvedené literatury a pramenů.  

 

 

 

 

Praha, dne ......................... .......................................  

 podpis diplomanta  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Upozornění 

 

 

Využití a společenské uplatnění výsledků diplomové práce, nebo jakékoliv 

nakládání s nimi je možné pouze na základě licenční smlouvy tj. souhlasu autora 

a AMU v Praze. 



Evidenční list 

 

Uživatel stvrzuje svým podpisem, že tuto práci použil pouze ke studijním účelům 

a prohlašuje, že jí vždy řádně uvede mezi použitými prameny. 

 

Jméno Instituce Datum Podpis 

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

    

 

 

 

 

 

 

 



Poděkování 

 

Děkuji Haně Malaníkové za vedení této práce, ale hlavně za podporování a 

oceňování mé hravé a groteskní stránky. V této práci i mimo ni.  

 

Děkuji Petrovi Jedinému Novotnému, snad za všechno. Ale v této práci mu děkuji 

za trpělivost, podporu a pomoc.  

 

A děkuji všem netrpělivým lidem, kteří se snaží trpělivými být. Rozumím, že to 

není snadné.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Abstrakt 

 

Tato bakalářská práce reflektuje autorčiny zkušenosti se studiem na katedře 

autorské tvorby a pedagogiky na Divadelní Akademie múzických umění v Praze. 

Součástí této práce je popsání autorčiny motivace k zahájení studia na této 

katedře. Cesta k nabytí hlasové, řečové a herecké kondice. Dále také cesta 

k sebedůvěře a víře ve studium. Obsahuje reflexe, sebereflexe, autorčiny 

myšlenky a úvahy a popisy studijních procesů, pomůcek a cvičení.  
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Abstract 

 

This thesis reflects the author's experience with studies at the Department of 

authorial creativity and pedagogy at the Theater Academy of Performing Arts in 

Prague. Part of this thesis describes the author's motivation for starting studies 

at this department. Description of the path to acquiring voice, speech and acting 

condition. Also a path to self-confidence and faith in studies. It contains 

reflections, self-reflections, the author's thoughts and descriptions of study 

processes, aids and exercises. 

 

Keywords 

 

Patience, speech, voice, tool, confidence, fear 

 

 

 

 

 

 

 



 

Seznam zkratek 

 

KATaP – Katedra autorské tvorby a pedagogiky  

DAMU – Divadelní Akademie múzických umění v Praze 

HSŠD – Herecké studio Švandova divadla



8 
 

Obsah 

1. Úvod ....................................................................................... 9 

2. Motivace ................................................................................ 10 

3. Řeč a hlas .............................................................................. 13 

3.1 Ohledávání hlasového systému .......................................................... 16 

3.2 Ohledávání přednesového systému .................................................... 18 

4. Víra ........................................................................................... 21 

4.1 Sebedůvěra ..................................................................................... 21 

4.2 Víra ve studium ............................................................................... 24 

5. Herectví ................................................................................. 25 

6. Závěr .................................................................................... 32 

7. Seznam použité literatury ........................................................ 33 

8. Přílohy ................................................................................... 34 

Příloha č. 1. .......................................................................................... 34 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



9 
 

1. Úvod 

 

„Nemůžeme vnímat rychle a zároveň vnímat hluboce.“  

František Kupka 

 

Za posledních pár měsíců jsem pročetla několik bakalářských, magisterských i 

disertačních prací. Odnášela jsem si z nich velkou motivaci a inspiraci pro tuto 

práci. Samozřejmě i poznatky. Jeden, který bych chtěla zmínit, je, že mít citát na 

začátku textu může být velmi trefné, přesné a vkusné a někdy taky vůbec ne. A 

ač jsem přesvědčená, že nad ním kdekdo zakrouží očima, jelikož já to dělala po 

celou dobu, co jsem tuto práci psala, byl to zároveň první text, který jsem do 

této práce přidala. Po většinu času mě rozčiloval, zároveň mě dokázal vždy 

navrátit k tématu a trochu se z té hloubky čas od času vynořit. A navíc, Kupku 

mám docela ráda.  

Zde na těchto stránkách uvádím své zkušenosti a poznatky ze studia na katedře 

autorské tvorby a pedagogiky. A věřím, že nad nimi možná taky kdekdo zakroutí 

očima. Jedná se o moje osobní a niterné zkušenosti, které zcela jistě nebudou 

ničím objevným. Mně ovšem změnily nastavení myšlení. Prohlubovaly touhu po 

vědomostech a poznání. Motivovaly mě k hledání, kdo to teda vlastně jsem. Učily 

mě zase dýchat, mluvit a chodit. Učily mě nebát se a já se naučila si víc věřit. 

Popisuji zde zkušenosti z - pro mě - nejelementárnějších disciplín, kterými jsem 

si na katedře prošla, dotýkám se filozofie studia a taky své osobnosti.  

Tato práce by se dala popsat jako obsáhlá reflexe, kterou jsem se ovšem snažila 

psát tak, aby jí porozuměl i čtenář bez zkušeností s katedrou. Takový, který by 

se třeba domníval, že zkratka KATaP je třeba pro… třeba pro katapult. 

Předpokládám, že už je čas se katapultovat pryč. Přeji příjemné čtení.  
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2. Motivace 

 

Během pohovoru na přijímacích zkouškách na Katedru autorské tvorby a 

pedagogiky (dále už jen KATaP) se klade otázka, z jakého důvodu se na 

katedru uchazeč hlásí. Neboli co ho motivuje daný obor studovat. Vzpomínám 

si, že má odpověď obsahovala potřebu zpomalit. Naučit se nechtít všechno 

hned, ale skutečně si zkušenosti nechat prostupovat tělem a hlavou tak 

dlouho, jak bude tělo a hlava potřebovat, aby to zkrátka bylo oběma jasné. 

Jeden z důvodů, který vyvolal tuto potřebu, byla tříletá práce na hlavní 

pracovní poměr, kterou jsem měla v tu dobu za sebou. Začalo mě iritovat 

zběsile řešit pracovní úkoly, jelikož v korporátu se razí heslo, že není problém, 

který by se nedal vyřešit během deseti minut. A pokud je, během dvou minut 

ho deleguj na někoho, kdo to zvládne v časovém intervalu. Můj každodenní 

život měl v tom období asi to nejrychlejší tempo a zároveň nejnudnější 

rytmus. Úkoly jak v práci, tak v životě byly plytké a pomíjivé. Říkala jsem si, 

že potřebuji dát svému životu smysl. A taky se uklidnit. Věta, která – když mi 

ji řekne kdokoliv jiný – má přesně opačný efekt. Když si ji však řeknu sama 

pro sebe: „Uklidni se, Lucie.“, dějí se věci. Třeba takové, že se zvednu 

z korporátní židle a začnu konečně v životě víc stát než sedět. Víc vidět a 

slyšet a vůbec být víc.  

 

Bylo mi čerstvých dvaadvacet a seděla jsem se svojí kamarádkou po 

odehraném představení v kavárně Švandova divadla. Měla v tu dobu za sebou 

první semestr na KATaP, začala ho studovat rok přede mnou. Vzpomínám si, 

jak už bylo patrných pár změn v jejím projevu a sdělnosti myšlenek. Hlas byl 

klidnější a slova plastičtější. Nejzásadnější věta, která pro mě během 

rozhovoru padla a kvůli níž o něm vlastně píšu, zněla: „Myslím, že jsem se 

tam docela našla.“ V ten moment mě poprvé napadlo, že možná tohle je to 

místo, kde bych našla nějaký ten smysl.  
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Když to řeknu zcela upřímně, tak v ten moment jsem taky chtěla někam 

patřit. Nacházet se někde, kde bych se dále formovala. Dostávala zpětnou 

vazbu, vedla komentář s lidmi na katedře a na tomto základě dále rozvíjela 

svou tvorbu. Riskovala, strukturovala, respektovala, spojovala a poznávala 

společně s tvůrčím kolektivem. A oproti korporátnímu světu bych byla 

v prostředí, kde se můžu svobodně vyjádřit, kde nejsem okamžitě 

nahraditelná, zajímá tam někoho můj názor a kde dává smysl být.  

 

Vždy jsem měla pocit, že ač jsem se hlásila téměř kamkoliv, předpokládalo se, 

že má motivace bude enormní. Internetové příručky radí, že se v motivačním 

dopise člověk nesmí bát. Má být konkrétní a přesný. Vědět, co chce, a 

zdůraznit, jak moc to chce. A že by měl vynechat otřepané fráze typu: Jsem 

spolehlivý a rychle se učím.1 Já třeba jsem spolehlivá a vážně se rychle učím, 

takže mě to navíc nutí vynechat vlastnosti, kterých si na sobě vážím. Z čeho 

ale konkrétně tkví ta rozladěnost? Snažila jsem se spočítat, kolik jsem za svůj 

dosavadní život napsala motivačních dopisů a kolik z nich bylo psáno 

zbytečně. Myslím to tak, že neměly ten efekt, kvůli němuž byly psané. Tedy že 

mě nedostaly na místo, kam jsem chtěla. Když jsem se s nimi někam hlásila a 

zejména tam, kde to pro mě nebylo známé prostředí, měla jsem pocit, že aby 

mě na dané místo přijali, musím být kolikrát až přemotivovaná. Doteď nevím, 

zda toto přesvědčení ve mně vyvolalo místo, kam jsem se hlásila, nebo já 

sama. Předpokládám, že jsem převažovala vždy já. K čemu jsem ovšem došla, 

co se motivace týká? Že se naplňuje, rozrůstá a stává tou enormní až časem. 

Získávám totiž potvrzení o tom, že co dělám, je pro mě správné. Já se tedy 

mohu v dopisech pouze domnívat, že je má motivace pro dané místo skutečná 

a udržitelná, a ona se po určitém čase prověří.  

 

 

 

 

 

                                       
1 DRURY, Pavel, Jak napsat motivační dopis. Cvapp.cz, [online]. Dostupné z: 

https://cvapp.cz/blog/jak-napsat-motivacni-dopis. 
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Čímž se dostávám k růstu motivace na KATaP. V mém dopise (viz Příloha č. 1) 

jsem uváděla, že jedna z motivací, která mi přišla na mysl, bylo nabytí 

kondice v trpělivosti k sobě samé. Nechť zazní, již podruhé, důvod, proč jsem 

si zvolila toto téma pro bakalářskou práci. Zároveň zde uvádím potřebu být 

sama k sobě upřímná, důvěřovat si, autorsky se projevovat a ohledávat mého 

vnitřního klauna. Musím říct, že když jsem si teď po třech letech dopis četla, 

byla jsem velmi překvapená, jak jsem ho v té době dokázala napsat. Dokonce 

jsem jeho přečtení dlouho odkládala, jelikož jsem čekala, že se budu na židli 

svíjet z toho, jak moc jsem byla vedle. Opak byl pravdou a já dle mého v tu 

dobu ani nevěděla, jak moc se trefuji.  

 

Na následujících stránkách se pokusím sdělit, jak jsem si své motivace 

postupně naplňovala a zenormňovala, zároveň jak bylo potřeba být trpělivá, 

aby se dostaly do určitých výšin, a jak jsem si celkově s tímto procesem 

poradila. 
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3. Řeč a hlas 

 

Čímž se dostávám k jednotlivým psychosomatickým disciplínám, kterým se na 

KATaP věnujeme.2 Nejprve bych chtěla mluvit o řeči a hlase. Domnívala jsem 

se, že na katedru přicházím s obstojnými zkušenostmi s hlasovým projevem. 

Před nástupem na DAMU jsem docházela do Hereckého studia Švandova 

divadla (dále už jen HSŠD; zkušenostem z tohoto studia se budu věnovat více 

v kapitole herectví.)  

 

Vzpomínám si na svou první hodinu hlasu na KATaP s Ivanou Vostárkovou3. 

Prosila nás, abychom stručně popsali svou hlasovou minulost. Vybavuji si, jak 

jsem poměrně pyšně začala sdělovat své zkušenosti, které jsem v tu dobu 

měla za sebou. Postupně během svého vyprávění jsem se znejišťovala, až 

jsem nakonec ze svého „výkonu“ nebyla nijak zvlášť nadšená. Bylo to kvůli 

pohledu paní Vostárkové. Prošla jsem si během mluvení několika fázemi. 

Zpočátku jsem byla odhodlaná a svůj hlas jsem si připravila jako doposud. 

Tzv. „teď budeš něco říkat před větší skupinou lidí a záleží na tom“. Mluvila 

jsem souvisle a věděla, co říkám. Poté přišla fáze prvního znejistění. Hlas se 

trochu proměnil – povyskočil a zároveň ztlumil. Následně se změnila i kvalita 

obsahu, přestala být tak jasná a nakonec byla i trochu komická – jak se mi to 

daří, když ze situace potřebuji nějak vyváznout. Nějak jsem netušila, co se 

právě odehrálo. První semestr mi pak ale hlasové záhady postupně odkrýval.  

 

 

 

 

 

 

 

 

                                       
2 Prof. Ivan Vyskočil, jakožto „otec zakladatel“ celého pojetí psychosomatického 

studia, zařadil do těchto disciplín výchovu k hlasu, řeči, pohybu, autorské čtení a 

dialogické jednání. 
3 doc. Mgr. Ivana VOSTÁRKOVÁ pedagožka na Divadelní fakultě múzických umění 

v Praze, hlasová terapeutka, hlasový kouč. 
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Ve své první reflexi z hlasové výchovy mj. uvádím:  

 

 „Z těchto hodin si odnáším informaci, že hlas je takový, jaký je […] To, že ví 

moc dobře, co má dělat, ale hlava mu kolikrát dokáže pořádně zavařit. To, že 

ten nádech před řečením každé důležité věty je vlastně hodně nacvičený a tělo 

ho má už zautomatizováno.“4 

 

„Je pravda, že z počátku jsem měla pocit, že jsem nějaká bytost, která jeden 

ze svých nástrojů komunikace nedokáže pořádně opečovávat a akorát si ho 

ničí. Že mu hlava nedává možnost, aby byl svobodný. Že hlas nedokážu 

používat, aniž bych si uškrtila zevnitř hlasivky. Že si nevědomě ucpávám nos. 

Že vůbec nepovoluji dolní čelist, natož pak měkké patro. Že mám potřebu hlas 

několikrát za den stylizovat, ač s někým pouze konverzuji. Že jsem si tohle 

všechno ale do té doby vůbec neuvědomovala.“5 

Uvádím to zde z důvodu, že již po prvním semestru jsem pocítila, že na mém 

dosavadním nastavení hlasového projevu je něco špatně. A myslím, že slovo 

nastavení je více než přesné. Měla jsem potřebu se do situací stejně jako do 

rolí zapasovávat. Nikdy mě nijak zvlášť nenapadlo, že bych měla svůj hlas 

nechávat proudit takový, jaký je. 

Dostavil se tedy poprvé pocit, že není potřeba v hlase nic vytvářet, a pokud 

mu dodám dostatečnou představu a důvěru, dokáže se sám obstarat. 

Nemusím myslet na zapojení konkrétních mechanismů, jsem schopna nabýt 

tak přesnou zkušenost, která se stane automatickou.  

Vítězslava Fryntová6 uvádí o představě: „Chci-li něco sdělit, musím to mít ve 

vší konkrétnosti na mysli. Každý z nás je vybaven řečovým automatismem, 

který pak zajistí správnou konkrétní realizaci.“7 

  

                                       
4 VACOVSKÁ, Lucie, Reflexe Hlas – skupina, ZS 2019/20. Osobní archiv autora. 
5 VACOVSKÁ, Lucie, Reflexe Hlas – skupina, ZS 2019/20. Osobní archiv autora. 
6 Vítězslava Fryntová, bývalá pedagožka jevištní řeči a hlasu na Divadelní fakultě 

Akademie múzických umění v Praze. 
7FRYNTOVÁ, Vítězslava, Psychosomatické disciplíny: V teorii a praxi. První vydání. 

Praha: NAMU ve spolupráci s Brkolou s.r.o. 2011. ISBN 978-80-7331-193-3, s. 58. 
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Co ale pro mě znamenalo se postupně zbavovat těchto, řekněme, hlasových 

filtrů a pustit hlas „na volno“? Jelikož se na katedře klade důraz na autenticitu, 

která je vyžadována v každém předmětu, nese si tato potřeba i nutnou dávku 

sebedůvěry. Respektive jde to i bez ní. Přineslo mi to ovšem mnohdy 

nedůstojné situace. Během prvního roku, kdy jsem se snažila se svým možná 

někdy až moc zodpovědným přístupem být co možná nejrychleji co 

nejpřirozenější. Přineslo to sice poměrně rychlý vzestup v autenticitě, ale jak 

už jsem předeslala, rovněž velké odhalení deficitu důvěry v samu sebe.  

Potvrzoval to jeden výstup klauzurních prací. Jednalo se již o třetí semestr. 

V té době jsem se teprve do jisté míry zbavovala svých fazón. Pracovaly jsme 

s Markétou Potužákovou8 na nejstarších českých pohádkách. Zvolila jsem si 

příběh, kde se kněz snažil odolat ďáblovi, až nakonec přistoupil na – podle něj 

– hřích, který podle něj napáchá nejmenší škodu na jeho duši. Opít se. Čím byl 

opilejší, tím horší prohřešky dělal. Stručně zmiňuji ten děj, jelikož vidím 

určitou paralelu. Čím víc jsem si byla vědoma toho, že tam stojím před tolika 

lidmi, pro mě důležitými lidmi, čím víc jsem byla zpřítomněná a autentická, 

tím míň jsem se dokázala sama vypořádat se situací. Čím byl kněz opilejší, tím 

jsem byla vystrašenější, až jsem se musela v polovině výstupu zcela zastavit a 

tu absolutní přítomnost a autenticitu vyklepat. Podobně Donnellan uvádí, že 

strachoďábel neexistuje a to je na něm právě to děsivé, jelikož se ho složitěji 

zbavujeme,9 ani já a ani kněz jsme svého strachoďábla nedokázali odehnat. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                       
8 Mgr. Markéta Potužáková Ph.D. pedagožka na Divadelní Akademii múzických umění 

v Praze, autorka, herečka. 
9 DONNELLAN, Declan. Herec a jeho cíl. Praha: Brkola, 2007. 247 s. ISBN 978-80-

903842-1-7, s. 41. 
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3.1 Ohledávání hlasového systému 

 

Na konci druhého semestru jsem si již byla vědoma toho, že aby se můj hlas a 

tělo netřásly a zároveň abych si hlas nevymýšlela a autenticky ho nechala 

proudit, potřebuji k tomu několik náležitostí, jak uvádím i ve své reflexi 

z konce druhého ročníku studia:  

„Z letošního semestru si odnáším především osvědčené nástroje, které 

pomáhají MÉMU hlasu. Troufám si říct, že v tomto druhém ročníku již dokážu 

do jisté míry rozeznat, které to jsou, a tím pádem i vědět, že to nemůžou být 

všechny.“10 

Libuše Válková11 uvádí v knize Psychosomatické disciplíny v teorii a praxi, že 

jde hlavně o to, aby každý vyhmatal své mechanismy, ohledával vlastní 

systém, který psychosomaticky odpovídá hlasovým funkcím.12  

Jak už jsem předeslala z citace Vítězslavy Fryntové, jedním z osvědčených 

nástrojů je konkrétní představa. Dovolím si zde udělat malou odbočku, abych 

obhájila slovo nástroj. V této práci má přenesený význam a vnímám ho jako 

něco, co mně osobně dopomáhá se do svého autentického a nevymyšleného 

projevu snáze dostat. Konkrétně třeba odstraňuje mou naučenou 

„prvorepublikovou“ dikci, která mi automaticky naskočí jako obrana, za niž se 

schovávám, když se cítím ohrožená 

 

 

 

 

 

 

                                       
10 VACOVSKÁ, Lucie. Reflexe Hlas – skupina, ZS 2020/21, Osobní archiv autora. 
11 Doc. Libuše Válková, bývalá pedagožka hlasu na Divadelní fakultě Akademie 

múzických umění v Praze. 
12VÁLKOVÁ, Libuše. Psychosomatické disciplíny: V teorii a praxi. První vydání. Praha: 

NAMU ve spolupráci s Brkolou s.r.o. 2011. ISBN 978-80-7331-193-3, s. 53. 
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Mně osobně tento nástroj funguje i vzhledem k tomu, že jsem člověk tzv. 

hlídající. Mám poměrně silnou sebekontrolu. Pokud je z nějakých důvodů 

nedostatečná, dokážu mít během takové situace (ale i posléze) dost silný 

sebezpyt. A protože se mozek nedokáže soustředit na dvě věci najednou, 

konkrétní představa textu mi nahradí mého vnitřního policajta, který mě 

znejišťuje. Zároveň mi dopomůže k plastičtějšímu hlasu a větší sdělnosti. Dalo 

by se říct, že mi v ten moment nahradí nevýhodné věci za výhodné. Nebo taky 

že se zaměřuji více na to, co říkám, než jak to říkám. Jedná se o nástroj, který 

užívám jak během každodenního, tak performativního projevu. 

 

Jako druhý pro mě velmi nápomocný nástroj, který užívám během 

performativního či důležitějšího hlasového projevu, řekněme třeba rozhovor 

s autoritou, je navození pocitu uzemnění. Neboli ukotvení. Dopomáhá mi 

k tomu představa třetí nohy, která vychází z kostrče. Mé tělo má v této 

představě tendence se lehce zaklonit, automaticky pokrčí kolena a získá 

mnohem větší stabilitu. Hlas se usadí níž a je celkově jistější.  

 

Jako třetí nástroj, který mi momentálně pomáhá, je zcela jednoduché hluboké 

dýchání. Předpokládám, že vzhledem k multifunkčnosti tohoto nástroje, který 

se užívá nadměrně (viz taková věta „zkus to rozdýchat“ nebo „hlavně 

zhluboka dýchej“), může trochu ztrácet svou moc. Já se zaměřuji na hluboké 

nádechy a výdechy hlavně před konkrétním výstupem. Jsem si najednou 

mnohem víc sebe vědoma a nesoustředím se před výstupem na nevýhodné 

myšlenky.  
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3.2 Ohledávání přednesového systému 

 

V  pátém semestru jsme pracovali s Michalem Čunderlem13 na Soudničkách 

Františka Němce14. Vzhledem ke spojení dvou disciplín v této kapitole bych 

ráda uvedla i nástroje, které mi dopomáhají po přednesové stránce. Řekněme 

ty více předmětné. Čunderle uvádí, že Vítězslava Fryntová, jakožto dřívější 

pedagog přednesu, byla ten upozorňující a řídící, oproti pedagogům 

vyučujících jiné předměty na KATaP15. Já vnímám, že si tyto vlastnosti přenesl 

do své pedagogiky, díky čemuž jsem si osvojila následující nástroje. 

 

První z nich, který si z hodin přednesu odnáším, je potřeba členění textu. 

V tomto případě se jedná spíše o pomůcku či poznatek. V jednu chvíli jsme, 

jak to bylo v mé soudničce, před obchodem a pak jsme dějově rázem v 

hostinci. A tam je navíc přece úplně jiná atmosféra. To vše musí být z textu 

slyšet a já si toho v představě musím být vědoma. Jedná se vlastně opět o 

potřebu navozovat si představu, ale tady ji vnímám i s určitou přidanou 

autorskou hodnotou. Já si navozuji atmosféru konkrétního místa a já z něho 

mám určité pocity, které se propisují do mé interpretace.  

 

Druhý nástroj se pokusím vysvětlit na konkrétní větě z textu.  

 

„Pan Sanytr a paní Sanytrová sedí v hostinci U Žáby, pán má jedno pivo, paní 

taky jedno. Je to pořádná rodina.“16  

 

 

 

 

 

 

                                       
13 doc. MgA. Mgr. Michal Čunderle, Ph.D., pedagog na Divadelní fakultě Akademie 

múzických umění v Praze, bývalý vedoucí katedry, teatrolog, nakladatel, pohádkář. 
14 Klasická česká humoristická beletrie. 
15ČUNDERLE, Michal. O řeči. První vydání. Praha: Brkola s.r.o. 2012. ISBN s. 11. 
16 NĚMEC, František. Soudničky. Ilustrovala Helena ZMATLÍKOVÁ. Praha: Artur, 2006. 

ISBN 80-86216-85-3. s. 98. 
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Tyto dvě věty se mi vedle sebe během hodin přednesu nedařilo říct tak, aby 

vystihovaly situaci. Stále jsem měla potřebu je rozdělovat do jiné atmosféry, 

ač stále děj zůstával na stejném místě. Dopomohlo mi pocitové spojení vět 

vloženou větou, které děj zanechalo stále v hostinci.  

 

„Pan Sanytr a paní Sanytrová sedí v hostinci u Žáby, pán má jedno pivo, paní 

taky jedno.“ přece jen „Je to pořádná rodina.“  

 

Stalo se mi, že s tímto pouze pocitovým „přece jen“ jsem vyslovila 

automaticky obě věty správně. Správně vzhledem k definici omezených počtu 

možných interpretací, která říká, že nemůže být příliš mnoho správných 

řešení, jak může mluvčí toto sdělení vyjádřit. Je jen jedno a ostatní, 

alternativní řešení jsou horší a brání pochopení primárního významu. 

(Fryntová 2011)17 A já s ní souhlasím.  

 

Třetí nástroj jsem si vyslechla od Přemysla Ruta 18 , na hodinách nikoliv 

přednesu, ale interpretace písně, což je předmět, který má do obecného 

principu k přednesu velmi blízko. Oba mají stejný cíl, být v projevu co 

nejsdělnější. Nástrojem je pomyslné vyznačení slov, jež mají tu největší váhu, 

a já si musím být vědoma během zpěvu potřebného důrazu. Zbytek slov už se 

k nim přirozeně přidá. Jedná se o takové vyznačení červených vlajek v textu. 

Napadá mě ještě jeden rozdíl, co se pěveckého a mluveného projevu týká: 

Zpěv nabudí emoce mnohem rychleji než mluvené slovo. Tedy je snazší se 

rychleji dostat do příběhu. Pro účinkujícího i diváka.  

 

 

 

 

                                       
17 FRYNTOVÁ, Vítězslava. Psychosomatické disciplíny: V teorii a praxi. První vydání. 

Praha: NAMU ve spolupráci s Brkolou s.r.o. 2011. ISBN 978-80-7331-193-3, s. 59. 
18 Prof. MgA. Přemysl Rut, pedagog na Divadelní fakultě Akademie múzických umění 

v Praze, bývalý vedoucí katedry, klavírista, zpěvák, režisér, básník, dramatik. 
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Na závěr této kapitoly bych chtěla přiblížit, jak jsem měla možnost si nástroje 

ověřit na klauzurním výstupu v posledním semestru. Pracovali jsme v něm, 

opět s Michalem Čunderlem, na příběhu z Káji Maříka od Felixe Háje.19 Bylo to 

zkoušení ve dvojici se spolužákem Michaelem Šourkem. Během výstupu se 

výslovnost, důrazy, tempo, rytmus, melodie a gesta samy obstarávaly. 

Zároveň jsem se i dokázala uvolnit, objevovala nově text a užila si to.  

 

Tuto kapitolu uzavřu tím, že až ve třetím roce na KATaP bych dokázala o své 

kondici – co se hlasu a přednesu týká – říct, že cítím poměrně silný posun 

oproti semestru prvnímu. Což mi opět potvrzuje nutnou dávku trpělivosti, 

kterou jsem v sobě objevila.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                       
19 Beletrie pro děti a mladistvé. 
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4. Víra 

 

Jak už jsem předeslala v minulých kapitolách, ke studiu na KATaP je potřeba 

autenticita, trpělivost a víra. Poslednímu aspektu bych ráda věnovala celou 

kapitolu, jelikož se jedná o mé niterné téma. A to ve směru víry v sebe, 

zároveň i potřeba důvěry od ostatních, co se pedagogů a spolužáků týká, a 

také víry ve studium.  

 

 

4.1 Sebedůvěra 

 

Sebevnímání, sebepoznání a sebepřijetí. 

 

Na toto téma už jsem lehce narazila ve zkušenostech s povídáním o hlasové 

minulosti a klauzurním výstupu z druhého roku. Vzhledem k tomu, že má být 

student autentický, musí neustále chodit, jak se tak říká, s kůží na trh. A aby 

to obnášelo komfortní proces, po kterém do jisté míry všichni prahneme, měli 

bychom být se svojí kůží spokojeni. Já jsem pociťovala právě kvůli 

nespokojenosti mírné ztížení studia. Při nižším sebevědomí roste 

pravděpodobnost, že vás ovládne strach. Strach z neúspěchu nebo ponížení. 

Mně se projevuje právě už zmíněným třesem. Většinou se mi začnou třást 

kolena, poté celé nohy a nakonec i pánev. Předpokládám, že to zvenku vypadá 

víc komicky než děsivě. Vevnitř se ovšem odehrávají docela jiné věci. Třes je 

totiž jedna z možností, jak mi dává strach najevo, že se mě momentálně 

zmocnil. Jedná se ovšem o pouhý stupeň číslo jedna. Ve druhém stupni 

přichází celková paralýza těla a ve třetím potřeba úniku z daného místa. 

Vevnitř se tedy třesu na druhou, jelikož se chci dalším úrovním vyvarovat. Což 

je v ten moment to nejhorší, co mohu dělat, jelikož si přidám další strach, 

který je dalšího stupně strůjcem.  
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Vzhledem ke své povaze, která má sklony k podceňování, mám štěstí, že má i 

silné sklony k nebojácnosti. Po první fázi se většinou nebojácnost stane 

dominantnější než nejistota, kterou tím zastraší. Tedy do druhé fáze se 

dostávám již málokdy. Díky studiu, kde dochází k tříbení sebepoznání a sebe 

přijetí20 (Vyskočil 2011), jsem tuto svou silnou stránku mohla odhalit a začít 

na ní pracovat. Vychází to z přesvědčení, že jsem o sobě měla vždy nějaký 

obraz. Mám vlastnosti, kterých si na sobě vážím víc, a taky ty, kterých míň. 

Nic objevného. Já ovšem, jakmile jsem odhalila nějakou špatnou vlastnost, 

měla potřebu ji okamžitě přetavit na nějakou správnou. Vzhledem k tomu, že 

jsem si dostatečně nevěřila, děsilo mě, že bych měla ještě další vlastnost, 

která není pro mě atraktivní. Po usilovné práci sama na sobě, která obnášela 

hodně času, jsem dokázala toto nastavení mysli do velké míry zvrátit.  

 

KATaP mi během tří let umožňoval nahlížet na ten můj reálný obraz. A já teď 

vnímám, že velká odpověď na to celé sebe přijetí je hrát s těmi kartami, které 

máme. Hrát, tvořit a být na ně dost pyšní, protože ač jsou teď jakékoliv, 

můžou být lepší. Konkrétně to mé odhalení nebojácnosti a práce s ní. Být si 

vědom těch horších vlastností a respektovat je, jelikož nás dotvářejí.  

 

Osvědčilo se mi dávat větší prostor těm stránkám, kterých si na sobě vážím a 

které určují mé sebepojetí. S tímto tvrzením bych ráda propojila zkušenost 

z hodin pohybu s Michaelou Raisovou.21 Jednalo se o cvičení, které jsme dělali 

ve třetím ročníku. Dva lidi byli v prostoru a jeden se snažil nějak hýbat, zcela 

volná improvizace. Druhý mu v první fázi cvičení říkal na každý jeho pohyb 

„ne“. Ne ne. To ne. Ne. Každý jeho vynaložený pohyb odmítal. Shazoval. Ve 

druhé fázi zase na každý pohyb „ano“. Ano. ANO! Ano. Myslím, že je více než 

patrné, která z fází přinesla kvalitnější pohyby, větší energii a komplexně lepší 

výstup.  

 

 

 

                                       
20 VYSKOČIL, Ivan. Hic sunt leones: o autorském herectví. Michal Čunderle (ed.). 

Praha: Akademie múzických umění v Praze, 2003. ISBN 80-7331-001-5. st. 12. 
21 MgA. Mgr. Michaela Raisová, Ph.D. pedagog na Divadelní fakultě Akademie 

múzických umění v Praze, performerka, překladatelka, dramaturgyně, autorka. 
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Čímž se dostávám k tomu, z čeho konkrétně má nejistota pochází a začnu 

trochu ze široka. Mám dvě babičky, jak už to tak bývá. Jednu starostlivou a 

pečující – když jsem u ní na návštěvě, podává osmnáct chodů, zašívá mi kabát 

a říká, jak jsem hubená. Je uvolněná, mluví pomalu a s rozvahou a sbírá 

porcelánové mlýnky. A pak mám tu druhou, a jak už to tak bývá, nemá k té 

první, co se vřelosti a klidnosti týká, moc blízko. Vždy byla velmi kritická, a to 

už od té doby, co jsem byla dítě.  

 

Během tří let studia, která zde reflektuji, jsem si zrekonstruovala několik 

vzpomínek na dětství, ve kterých se cítím od své druhé babičky něčím 

dehonestována. Zpočátku to bylo kvůli přípravě materiálu k tvorbě autorské 

prezentace. 22  Vzhledem k terapeutickým účinkům, opakovaného prožívání 

minulosti, jsem se to pokusila udělat i s dalšími ne zcela šťastnými 

vzpomínkami. Zavnímat, jak jsem se jako dítě musela cítit a jakou obranu si 

vytvořit. Zároveň – než byl proces na prezentaci dokončen –, kolik bylo na 

mém sebevědomí napácháno škod a jak jsem se musela s jejich následky 

potýkat a ještě nadále budu. Celé tohle zkoumání je pro mě neskutečně 

fascinující. Kolik se toho na člověku dokáže psychicky napáchat v mladistvém 

věku, kvůli čemuž si začne vytvářet obrany, fazóny, hlasové filtry, pózy - jen 

aby se před světem ubránil. Poté se ale rozhodne studovat autorské herectví a 

vše pracně vytvořené musí zase odhodit. Fascinující.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                       
22 Autorská prezentace je završující disciplína na KATaP, jedná se o zhruba 

desetiminutový výstup, kde student scénicky zpracoval své osobní téma, které si 

zvolil.  
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4.2 Víra ve studium 

 

„Víte, cítíte, věříte, že to má smysl, a pracujete na tom. (Jestliže se tato víra 

vytratí, člověk nejspíš školu opustí.) Pokud vám to víceméně jde, s klidem a 

možná rádi ponecháte zdroje tohoto přesvědčení jako tajemství a nelámete si 

s tím hlavu. Poněkud jiný průběh studia většinou zažívají tzv. studijní typy, 

jimž je tázání po podstatě, po smyslu a po souvislostech vlastní, nejspíš i 

proto, že se ve svém praktickém pokoušení častěji střetávají s překážkami.“ 

(Čunderle 2003)23  

Na závěr bych v této kapitole chtěla reflektovat mou víru ve studium. 

Zpočátku jsem byla prvním typem studenta, kterého uvádí Čunderle. Nijak 

zvlášť jsem nepřemýšlela nad tím, proč to funguje. Má motivace zkrátka rostla 

tím, že jsem cítila posun. V určité fázi studia přišel zlom a já měla potřebu si 

principy více zpřesňovat. Zpočátku to byla potřeba čistě sebestředná. Kdykoliv 

se mě někdo ptal, jak tohle psychosomatické učení vlastně funguje, necítila 

jsem svou odpověď jako zcela stoprocentní. Následně se potřeba 

prohlubovala, když jsem měla možnost si vyzkoušet v rámci studia Kreativní 

pedagogiky stáž u asistování dialogického jednání.24 Předávání zkušenosti je 

velmi autorská záležitost. Snažila jsem se tedy podávat co nejsdělnější 

komentáře, abych byla na sebe patřičně hrdá. K nim je ale potřeba určitá 

jistota, která mi je dodaná větší teoretickou znalostí. Následně se propojí 

s vlastní zkušeností a formulace je rázem přesnější.  

Sebedůvěru a vůbec sebevědomí už dnes vnímám jako potřebnou složku ve 

svém životě. Dříve jsem měla velký strach a myslím si, že to byl jeden 

z důvodů, který mou nejistotu podporoval, obava, že se tato důvěra v sebe 

překlopí do namyšlenosti nebo egocentrismu. Postupem času jsem došla 

k tomu, že mám takové myšlenkové nastavení, které těmto ne zcela 

lichotivým vlastnostem, ani nedovolí projít. Zkrátka už se snažím pouštět si 

důvěru do svého života v jakékoliv míře. 

                                       
23 ČUNDERLE, Michal. Hic sunt leones: o autorském herectví. Michal Čunderle (ed.). 

Praha: Akademie múzických umění v Praze, 2003. ISBN 80-7331-001-5. st. 68. 

 
24 Dialogické jednání s vnitřním partnerem je stěžejní disciplínou Katedry autorské 

tvorby a pedagogiky na DAMU. Vychází z principu dialogu, který vedeme sami se 

sebou. Vychází ze Stanislavského veřejné samoty, Finkovy hry jako daru přítomnosti a 

uplatňuje principy Vyskočilovy otevřené dramatické hry. 
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5. Herectví 

 

V této poslední kapitole bych chtěla stručně popsat cestu z HSŠD na KATaP 

Zastavit se ještě u zmíněné důvěry od pedagoga, spolužáka či režiséra a 

zrekapitulovat si své dosavadní zkušenosti.  

HSŠD je amatérský soubor, ve kterém jsem působila v letech 2016–2019. 

Procházela jsem zde pod vedením divadelních profesionálů dvousemestrální 

výukou, ve které jsem tříbila nejen své hlasové, herecké, improvizační, 

pohybové a pěvecké dovednosti, ale měla i možnost si v praxi vyzkoušet 

fungování profesionálního divadla. Získala jsem zde svou první kvalitnější 

zkušenost v komplexnosti studia, co se herectví týká. Scházeli jsme se třikrát 

do týdne na tříhodinové zkoušky. Jednalo se tedy o intenzivní studium.  

Z počátku jsem cítila velké nasazení do celého projektu – jak od kolegů, tak 

od sebe. Posléze jsem ovšem narazila na pár úskalí. Vzhledem k velké 

pestrosti, jak jsem výše vyjmenovala, jsem opět pociťovala, že mě zkušenost 

jen tak lehce lemuje. Nedostává se do hloubky. Jednoduše jsem si byla svou 

schopností, konkrétně třeba žonglováním, nejistá a neměla ji dostatečně 

osvojenou. Jednalo se o takové časosběrné studium, když bych ho porovnala 

s tím na KATaP. Tam by to bylo možná „zpomaleně záběrové“.  

Takto každopádně probíhal první semestr. Každý den v týdnu byla jiná hodina, 

úterý třeba zpěv a psaní, ve čtvrtek improvizace a v neděli pohyb. Co týden se 

některé lekce a pořadí obměňovaly. Druhý semestr jsme začali intenzivně 

pracovat na divadelním představení. Způsob práce, kterým nás režisérka 

Martina Frejová Krátká25 vedla, byl velmi suverénní. Měla za sebou již několik 

narežírovaných představení nejen s amatérským divadlem. A dle mého zde 

nastává druhé úskalí, které bych chtěla zmínit. Za veškerou práci a 

zkušenosti, ke kterým mě konkrétně Martina Frejová Krátká přivedla, jsem 

nesmírně vděčná. Myslím, že díky ní a jejím cvičením, zároveň i jejímu 

direktivnímu přístupu jsem se toho naučila opravdu hodně. Když však přišlo na 

zkoušení představení, byl zde jasný plán, který byl v režisérčině hlavě, a my 

jakožto herci jsme se do něj snažili zapasovat.  

                                       
25 MgA. Martina Frejová Krátká, Ph. D., pedagog na Vyšší odborné škole herecké, 

režisérka, herečka. 
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Až poté, co jsem HSŠD opustila (po přijetí na KATaP), jsem si kladla otázku, 

zda by přístup k amatérskému divadlu vlastně neměl být jiný. Jednoduchou 

definici si představuji tak, že pro profesionála je to hlavní činnost. Kdežto my 

jakožto studenti, očaři či bankéři máme to hlavní jinde. Přestože bychom třeba 

do budoucna chtěli mít herectví jako to hlavní. Ta potřeba, kterou amatérský 

herec cítí, je přeci poměrně jiná od té profesionální. Já osobně bych v ten 

moment velmi ocenila nějaké větší hledání.  

Abych to uvedla na konkrétním případu. V prvním roce jsme hráli Kytici K. J. 

Erbena. Ztvárňovala jsem roli hysterické matky v baladě Polednice. Ráda bych 

zmínila, že se jednalo o jednu z prvních inscenací, na které jsem se podílela, 

když vynechám dramatický kroužek na základní škole. Postava, kterou jsem 

ztvárňovala, měla být hysterická. Více bych o ní nedokázala říct. V tu dobu 

jsem neměla ani tušení o nějaké motivaci postavy, být v ní, jednat, nikoliv 

hrát a už vůbec ne hrát emoce, neposlouchat, co říkám, ale co sděluju. Takže 

mi to přišlo vlastně dostatečné. Hysterická. Když ovšem přicházela na řadu 

moje protagonistická chvíle, což znamenalo, že já jsem v ten moment na 

jevišti byla v prvním plánu a ostatní herci dělali chór, nikdy jsem se na to 

necítila. Očividně. Hrála jsem a ještě ke všemu emoci. Jednu jedinou.  

Pozoruhodné bylo, že hotová inscenace jako celek stála skutečně obstojně. 

Měla velký úspěch a hráli jsme ji skoro tři roky. Hráli bychom i déle, kdyby 

nenastala pandemická situace s covidem-19. Jedná se mi ovšem o to, že 

jakkoliv byl režisérčin plán v ohledu spolutvoření velmi neprůstřelný, mělo to 

určitý důvod. V jeho celistvosti a finálním výsledku mělo představení velké 

kvality. Bylo efektní a umělo se dotknout. Zpětně vím, že aby inscenace měla 

takové kvality, nemusí se užívat nadměrné množství efektů jako píseň v každé 

baladě či použití masek nebo zdvihání herců. Vyplývá mi tedy z toho, že 

režisérka, vzhledem k velké zkušenosti na profesionální scéně, neměla 

k amatérskému herectví moc velkou důvěru.  

Čímž se dostávám k důvěře od toho, kdo se nějakým způsobem podílí na 

tvorbě. Na KATaP jsem si během hodin herectví prošla různými formami. 

V prvním ročníku to byla herecká propedeutika s Markétou Potužákovou.  
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V reflexi na konci tohoto semestru uvádím:  

„Z těchto hodin si především odnáším, jak je pro divadlo stěžejní pracovat 

v koncentrované skupině. Pokud na sebe nejsou členové správně naladěni, 

necítí se, nesoustředí se, nebo se do nich dokonce vkrádá sobeckost 

jednotlivce, nemůže být výsledek jejich práce efektivní. Z lekcí si beru 

důležitost celku a důvěru v něj.“ 26 

S již vyšší kondicí v koncentraci tahle své slova čtu jako potřebu menší 

dynamiky v kolektivu, kterou jsme měli vzhledem k sestavě ročníku dost 

vysokou. Zároveň se zde odkazuji opět na potřebu důvěry, i přestože jsou 

právě kvůli kolektivu snížené studijní podmínky.  

Dále pak uvádím:  

„Do dalšího semestru bych se chtěla pouštět do hodin s větší energií. Mám 

v sobě silnou sebekontrolu, která mě drží zpátky, a jsem si jí vědoma. Občas 

mě to nutí vnášet do cvičení svou komičnost, shazovat to, což mi brání se do 

sebe víc ponořit. Zkrátka se nebát si zkoušet v plném odhodlání i s následkem 

toho, jak to může vypadat.“27 

Což čtu jako již zmíněnou nejistotu a strach, jimiž jsem se zabývala v kapitole 

o hlasu a řeči. Potvrzuje to skutečnost, že se mi dostávala i do disciplín, 

v nichž jsem se domnívala, že jsem si jistá.  

 

 

Na konci prvního semestru jsme psali reflexi či esej o tom, jak rozumíme 

Donnellanovým myšlenkám a postupům a případně jak se mi propojují či 

nepropojují s dosavadním studiem na KATaP.  

 

                                       
26 VACOVSKÁ, Lucie, Reflexe Herecká propedeutika, ZS 2019/20. Osobní archiv 

autora. 
27 VACOVSKÁ, Lucie, Reflexe Herecká propedeutika, ZS 2019/20. Osobní archiv 

autora. 
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V kapitole Věrohodný klam28, která je v jeho knize Herec a jeho cíl uvedena, 

jsem našla spojení se cvičením, které jsme dělali v hodinách herecké 

propedeutiky. Uvádím zde výňatek z eseje, jelikož potvrzuje mou potřebu 

jiného přístupu v HSŠD a zároveň objevný moment pro mě, co se 

herectví/jednání týká, který mi přinesl KATaP.  

„Jedná se o rytmus tří, který mi připomněl naše cvičení na duelové já, pokud 

se to tak dá nazvat. Vždy byli dva naproti sobě a argumentovali slovíčkem já. 

Zpočátku jsme se tedy s partnerem navzájem přesvědčovali o svých já a poté 

se pokoušeli dojít k nějakému usmíření, v tom lepším případě. Fungovalo to 

vesměs podobně, jako je to napsáno v knize: Za prvé zkusit změnit toho 

druhého (nebo jeho přesvědčení). Za druhé vidět, že to nevyšlo. Za třetí 

zkusit něco jiného (gesto, intonaci, hlasitost). Vzpomínám, že tohle cvičení 

bylo pro mě velmi přínosné, jelikož to nebylo o tom, něco předvádět, 

přehrávat, vymýšlet, ale úkol byl pouze přesvědčit toho druhého v mé vlastní 

Já. Věděli jsme přesně, kde jsme, co jsme, a už z počátku i to, jaký máme 

s druhou osobou vztah. Takže jsme měli oba jasný cíl, který se postupem 

cvičení proměňoval, ale věděli jsme o každé jeho změně. Oba. Ze začátku 

jsme si jen ujasňovali, které Já je tady to lepší, poté to většinou přešlo do 

trochu extrémnějšího argumentování, až se došlo k usmíření, nebo opět do 

útoku. Ovšem vznikaly i situace, kdy se nejednalo o argumentování, které Já 

je lepší, ale i které Já by se mělo obětovat za koho. Každopádně mohu 

stoprocentně říct, že tohle byla pro mě zatím nejlíp ukázaná souhra 

s partnerem, jelikož jsme oba přesně věděli, co děláme, ač jsme se i 

v průběhu vyvíjeli a tím i naše situace.“29 

 

 

 

 

                                       
28 DONNELLAN, Declan. Herec a jeho cíl. Praha: Brkola, 2007. 247 s. ISBN 978-80-

903842-1-7, s. 194.  
29 VACOVSKÁ, Lucie, úvaha o tom, jak rozumím Donnellanovým myšlenkám a 

postupům a případně jak se mi propojují či nepropojují s dosavadním studiem na 

KATaP. ZS 2019/20. Osobní archiv autora. 
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Dovolím si uvést ještě odstavec z reflexe na konci druhého semestru. Výuka 

probíhala pod vedením Evy Čechové.30 

 

„Tak Lucie, co ti tento semestr přinesl pro tvé autorství a jak se ti to propojuje 

s dialogickým jednáním? Rozhodně jsi si teď, ve zkoušení, mnohem jistější. 

Povoluješ vodítko tvé svobody. Není to ještě úplné osvobození z obojku, ale 

pomalu ten nesmyslně dlouhý provaz popouštíš a je ti líp. Tvůj vnitřní policajt 

je větší flegma a klidně si kolikrát dá i dvacet a nechá tě si v klidu zkoušet. 

Moc se ti na tom líbí, že to přichází tak nějak samo, a zároveň za sebou vidíš 

tu velkou práci, kterou jsi ušla, jen tam nebylo mnoho pocení, nucení, naříkání 

a počítání.“31 

 

Pozoruji, že jsem se neuvolnila jen v hodinách herectví, ale i psaní. V reflexi 

tedy následuje ještě dalších několik odstavců už psaných formálněji, cítím 

z nich však stejný klid. Klid, ke kterému jsem postupně docházela a stále 

docházím. Potvrzuje to zbavování se určitého nároku na sebe a víru 

v psychosomatiku.  

 

Ráda bych se ještě věnovala hodinám experimentální herecké s Jaroslavou 

Pokornou32. Ty mi daly velkou zkušenost a vlastně by se i dalo říct, že mi 

umožnily celé to herectví/jednání konečně uchopit. Hlavně konkretizovat své 

představy. Dostáváme se opět ke stejnému nástroji jako v kapitole o řeči. I 

zde bych chtěla obhájit slovo nástroj, jelikož v herectví má pro mě trochu jiný 

význam. Automaticky si stále něco představuji, když třeba vstanu z gauče a 

jdu si uvařit čaj, protože na něj mám chuť nebo protože mi je zima a 

potřebuju se zahřát nebo protože ho jdu uvařit někomu, kdo přišel na 

návštěvu, vnímám v každém záměru uvaření čaje jinou motivaci, čím se tedy 

dočista proměňuje mé průběžné jednání.  

 

                                       
30 Mgr. MgA. Eva Čechová, Ph.D., pedagog na Divadelní fakultě Akademie múzických 

umění v Praze, herečka, improvizátorka, koordinátorka vzdělávacího kurzu Kreativní 

pedagogika 
31 VACOVSKÁ, Lucie, Reflexe Herecká propedeutika, ZS 2020/21. Osobní archiv 

autora. 
32 Doc. MgA. Jaroslava Pokorná, pedagog na Divadelní fakultě Akademie múzických 

umění v Praze, divadelní a filmová herečka. 
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Když jdu uvařit čaj pro sebe, vstanu z gauče, dám do konvice vodu a zapnu ji, 

vyberu si čaj, připravím si hrnek, který beru v horní skříňce pod poličkou s 

mísami, vložím do něj sáček a čekám, než se voda uvaří. Během toho 

vyndávám nebo vkládám věci do myčky. Když jdu uvařit čaj, protože mi je 

zima a potřebuji se zahřát, pravděpodobně bude celé jednání o něco rychlejší 

a během toho co se voda vaří, budu připoutaná k její akci, abych jí silou vůle 

zrychlila. Když jdu uvařit čaj návštěvě, protože na něj má chuť, 

pravděpodobně si dám nějaký ten čas s výběrem hrnku, přidám i lžičku, 

kterou důkladně prověřím v její čistotě a taky menší talířek k odložení 

vylouhovaného sáčku a cukřenku. Zalívám s vědomím, aby byla hladina 

vysoká tak akorát, případně nabízím něco sladkého. Běžné jednání, ve kterém 

si nic nevymýšlím. 

 

Ovšem v takovém jednání před lidmi to najednou není tak snadné, a proto je 

to pro mě nástroj. Neboli jde o to, jak uvádí Vyskočil: „[…] přicházet na to, o 

co jde a co to chce, na čem všem záleží a v čem všem i v čem hlavně spočívá 

to, aby se nám na scéně, před druhými dařilo jako v koupelně, jako 

v inspirující samotě. Abychom byli bez nadvlády svého, sociálního já‘.“33 

 

A teď konkrétní příklady z hodin. Vzpomínám na cvičení, ve kterém jsme si 

zakoušeli, jak vnímáme, když stojíme vzdáleně od spolužáka, jsme u něho 

blízko nebo se postavíme za něj. Zanechalo ve mně zkušenost s konáním 

pouze svou pozicí. To, že si jen stoupnu za spolužáka, pro mě znamená, že 

najednou vidím jednání z úplně jiného úhlu. Nevnímám v tom pouze sebe, ale 

i spolužáka, co on musí momentálně prožívat, a naslouchám, úplně 

samovolně, jeho tělesnému napětí. Nastávala zde pro mě už dost zajímavá 

situace, ve které se toho hodně událo, jen na základě mé a spolužákovy 

polohy.  

 

 

                                       
33 Ivan Vyskočil. Ke studiu herectví: řeč ku přiznání profesury v oboru herectví 

[online]. Ústav pro výzkum a studium autorského herectví. 6. 1. 2021 [cit. 11. 8. 

2022]. Dostupné z: <https://www.autorskeherectvi.cz/post/ke-studiu-herectví-řeč-

ku-přiznání-profesury-v-oboru-herectví>. 
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Před touhle zkušeností bych pravděpodobně mohla tvrdit, že je to detail, o 

který nejde. Jenomže je to právě ten detail, o který jde. Detail, který se 

vytvořil díky mé představě o konkrétní situaci. 

A jaký pocit tedy přicházel po zkoušení? Asi ten, že jsem si své konání sama 

pro sebe vždy obhájila. Že jsem v něm necítila pochybnost a váhání, které by 

vedly k vymýšlení. A dost jsem si to užila. Ujížděla jsem si totiž na své 

představivosti.  

Na KATaP jsem se naučila nehrát. A ani se o to nesnažit. Už vím, že jakákoliv 

práce na postavě neznamená přetvoření někoho v někoho dočista jiného. 

Budu-li ztvárňovat určitou postavu, budu na sebe postupně nanášet vrstvy. 

Vrstvy motivací a důvodů, jaké moje postava má, neboli proč se chová tak, 

jak se chová. Když jsem si jich dostatečně vědoma, následně pustím pravdivé 

emoce, které ve mně tyto důvody vyvolávají. 

„Chci zabít svého manžela.“ „Proč?“ „Protože kouří.“ Jen kvůli tomu? Ne, ještě 

proto, že má určitě poměr. Vím to jistě? Ne. Ale tuším. Proč mu nevěřím? 

Protože už jsem někomu takto důvěřovala a zradil mě. 

Divák ovšem ví pouze to, že žena chce zabít svého manžela, protože kouří. Já 

jsem si ale vědoma úplně jiných věcí. Kdybychom tyto vrstvy odstranili, byla 

bych to zase jen já. 

Kapitolu uzavírám tím, že ač jsem si prošla několika hereckými zkušenostmi, 

workshopy a studii (spoustu z nich v této práci ani nezmiňuji), nikde jsem 

nezískala takovou hereckou zkušenost jako na KATaP. Vzhledem k tomu, že se 

nejedná o katedru, kde je herectví to primární, je to více než pozoruhodné. 

  

. 
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6. Závěr 

 

 

Tato práce měla za cíl popsat mou zkušenost se studiem na katedře autorské 

tvorby a pedagogiky. Zároveň se pokusit o zprostředkování niterných zážitků 

ze studia. Konkrétně popisuje zážitky z hodin, které mě obohacovaly, ze 

kterých vycházejí pomůcky pro mé fungování na jevišti i mimo něj. Svůj 

proces a progres jsem dokládala reflexemi, jež jsem psala během studia.  

 

S tématem by se dále mohly spojit zkušenosti s autorským čtením, pohybem, 

dialogickým jednáním. Zkrátka konotace s dalšími disciplínami katedry a mými 

projevy v nich, ze kterých mám podobně intenzivní pocity, ale jednalo by se 

už o jiný druh práce. Jak uvádím v úvodu, popsání a propojení těch, kterými 

jsem se v práci zabývala, byly pro mě a jsou těmi nejelementárnější. Jedná se 

totiž o zkušenosti, které bych chtěla využívat ve své autorské tvorbě – a té se 

věnovat na profesionální úrovni. 

 

Moje bakalářská práce by se jistě dala lépe rozčlenit na praktické a teoretické 

kapitoly, zvolila jsem však záměrně formu „vhození do divoké řeky s názvem 

KATaP“, právě takovou, jakou jsem – občas neorganizovaně – během studia 

proplouvala.  

 

Během psaní jsem došla k závěru, že mé zkušenosti, které v této práci 

popisuji, jsou zcela jistě v určitém procesu a mohla bych se pouze domnívat, 

kdy přijde fáze jejich absolutního vzestupu. Spíše jsem přesvědčena, že 

kondici je potřeba trénovat neustále a nikdy nemít pocit, že tohle je ta ideální. 

Doufám, že jsem si našla pro toto odhodlání dostatek trpělivosti, abych mu 

dokázala dostát a stále se posouvala dál.  
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8. Přílohy 

Příloha č. 1. 

 

Proč chci studovat KATaP 

Podání přihlášku na tento obor jsem již dva roky odkládala. Ne úplně jsem 

chápala, o čem tato katedra je, co jí můžu dát a co ona zase mě. Tento obor 

mě lákal z důvodu, že přece jen tvořit něco autorského zní velmi zajímavě, 

avšak ohromně složitě a kolikrát velmi intimně.  

Letošní rok mě zlomil v tom, že jsem se přestala bát se autorsky projevit, ale 

spíš to začalo v tom, že jsem začala sama sobě důvěřovat, začala být sama 

k sobě upřímná. Do tohoto roku jsem si vlastně nebyla jistá, zda dělám nějaké 

věci opravdu ráda, nebo to v sobě jenom předstírám. Kupříkladu jsem všude 

vyprávěla, že zbožňuju jógu, že mě to nabíjí, čistí mysl a cítím se potom 

oproštěná od všeho zlého. A když jsem se několik měsíců zpátky, navrátila 

myslí k odchodu na hodinu, uvědomila jsem si, že se mi tam vlastně vůbec 

nechtělo a že ten pocit jsem vlastně měla při každém odchodu na hodinu. Že 

během lekce koukám na hodiny na zdi a při vítání slunce doufám, že se 

tentokráte bude dělat pouze čtyřikrát místo šestkrát. Že když jsem odcházela 

domů, myslela jsem na stejné problémy se stejnou vahou, jako když jsem na 

hodinu jela. Tím pádem, když jsem si teda z nějaké asi velmi malinkaté části 

uvědomila, že sama k sobě můžu být upřímná a rozhodla jsem i přestat dělat 

věci, které mě upřímně nebaví.  

Jedním z důvodů, proč bych velmi ráda studium na vaší katedře zahájila, by 

určitě bylo věnovat se nějakému vnitřnímu klaunovi uvnitř mě, kterého čas od 

času slyším naříkat, že už by chtěl ven, avšak mé vnitřní já mu nedovolí se 

řádně projevit. Možná proto, že je ještě nevyzrálí, lehce do větru, netrpělivý a 

nedisciplinovaný. Následně jsem si uvědomila ze zpětných vazeb a z poznatků, 

během festivalu “Na Blízko“, že studium je velmi trpělivé, velmi ráda bych 

zklidnila tu mou netrpělivou stránku a na věci se začala víc soustředit a 

pečlivěji je zpracovávala.  

Zkrátka si myslím, že jsem letos připravena víc než kdy dřív a chtěla bych to 

zkusit.  


